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VOLEM AIRE FRESC DE BON 
DE VERES, A MALLORCA 

I TAMBÉ A PORRERES

A les institucions de les Illes Balears i a Mallorca hi ha hagut

entrada d’aire nou i una combinació diferent de colors polítics que han

deixat fora de joc de govern el Partit Popular. Nosaltres n’estam satisfets

i ho deim, només faltaria que no poguéssim dir que estam contents que

la premsa en la nostra llengua pot tenir més esperances de futur, que

la nostra cultura podrà gaudir de més reconeixement i recolzament,

que a les nostres escoles s’hauran acabat els intents d’eliminar o arra-

conar els usos lingüístics adequats, etc. etc. etc. Com veis, molts

d’etcèteres, perquè sortim d’una època negra, d’una agonia planificada

de tot allò que feia olor de mallorquí.

El territori tudat, el territori nafrat, el territori baldat, no ens ha

de fer pensar que ja no hi ha res a fer. Alerta amb allò del “i tan-

mateix...”. Mallorca i els que hi volem viure amb una certa harmonia

–digau-li qualitat de vida, que queda més modern– necessitam d’una

societat valenta i cohesionada, que sàpiga destriar el que és brutor

–digau-li especulació, si voleu– del que és negoci o empresa legítima,

que sàpiga destriar la mentida –digau-li manipulació, digau-li simple

populisme– dels comportaments democràtics. Una terra que pot curar

les seves nafres; una terra baldada que pot arribar a viure amb dignitat

i, evidentment, amb renúncies, després d’un període de recuperació.

Com a ciutadans de la vila de Porreres, hem de saber aplicar el

mateix al nostre entorn més immediat; aquí no hi ha hagut canvis estri-

dents, encara que a l’equip de govern li falti una mica de color. Però no

ens hauríem d’agombolar en el cofoisme immadur que ens fa sentir fal-

sament especials: al nostre poble hi ha hagut un creixement urbanístic

desmesurat i inadequat i encara en ve més, al nostre poble l’interven-

cionisme cultural en alguns casos frega la paranoia, al nostre poble no

s’hi fan actuacions per a la integració dels immigrants, al nostre poble

es decideixen actuacions sense fer-ne la difusió adequada o sense fer-

ne. Al nostre poble hauríem de millorar quant a comportaments

democràtics.



MAIG

26 de maig: 15è CICLE DE LLIÇONS
PALESTINA: UN GENOCIDI SILENCIAT.

Exposició històrica i situació actual del país 

Presentada per LAURA CAMARGO, cooperant a Gaza i

Cisjordània.

JUNY

23 de juny

SOPAR DE CLOENDA, amb poesia i música

Amb la participació de S’Esclop, Associació Cultural.

Poetes: Lluís Maicas, Josep Pizà i Vidal, Joan Pomar. 

Cantautor: Sinto Serra.

30 de setembre, diumenge

EXCURSIÓ DEL GEP: Cova Bernarda, pel Port des Canonge

Nivell fàcil-mitjà

Sortida de Plaça a les 8.00 h

6 d’octubre, dissabte

VINE A FER FÀBRICA: Neteja del Camí de Son Dagueta i
posada dels cartells indicadors. Berenada.

Sortida de Plaça a les 15.00 h

19 d’octubre, divendres

HOMENATGE A JOAN FELIU I JAUME, Fill il·lustre de 
Porreres 

A C T I V I T A T S  D E  L ’ A G R U P A C I Ó
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ACTIVITATS DE L’AGRUPACIÓ 
MAIG-JUNY  2007

PROGRAMACIÓ DE 
L’AGRUPACIÓ CULTURAL

PER LA TARDOR 2007

Piscina municipal de Porreres

Horari:
07,00 a 22,00 de dilluns a divendres

09,00 a 20,00 dissabtes
09,00 a 13,00 diumenges

Activitats:
AIGUA

Natació per a totes les edats
Matronatació

Aquagym
Natació terapéutica

SALA
Procycling

Pilates
G.A.C.
T.B.C
Step

Step-tono
Fitball

Streching
Latino

Tlf 971 166994

www.algalia.net



Acte de recordança amb motiu del 100è aniversari de la
seva mort.

Intervenen: Maria Barceló i Crespí i 
Joan Barceló i Bauçà

Sala de Plens de l’Ajuntament, 20.00 h

21 d’octubre, diumenge

EXCURSIÓ DEL GEP: per determinar

27 d’octubre, dissabte

RECORREGUT EN BICI PELS POUS PÚBLICS DE 
PORRERES:

Banyeres, Es Riquers, Son Cudem. Berenada.

Sortida de Plaça a les 15.30 h

28 d’octubre, diumenge

PRESENTACIÓ DE DIAPOSITIVES DEL GEP

Sala de Plens de l’Ajuntament, 18.30 h

10, 17 i 24 de novembre, dissabtes

CURS DE PATRIMONI CULTURAL: 

LA VILA DE PORRERES, ORIGEN I EVOLUCIÓ 
URBANÍSTICA

A càrrec de Maria Barceló i Crespí

Dies 10 i 17: Sala Polivalent, de 18 a 19.30 h

Dia 24: Recorregut per la vila, de 16.30 a 18.00 h

1 de desembre, dissabte

SOPAR DE MATANCES, a l’Escorxador Municipal

5
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AVÍS:
per causes extraordinàries, aquesta programació 

pot sofrir modificacions. Els canvis seran anunciats 

amb antelació mitjançant cartells. 
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ACTIVITATS 
GEPERUDES
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Fa poc s’ha rehabilitat la casa que antany acollí la farinera de
can Baco situada a l’entrada del poble des de Montuïri, al barri
del pou d’Amunt.

Amb les obres els propietaris s’adonaren que hi havia una creu
sobre la teulada i fou llavors quan sorgí la pregunta de quin
significat podia tenir.

A Porreres n’hi ha una altra a la casa del carrer de sa Galla
núm. 16, (cantonada carrer de l’Almoina/carrer de sa Galla).
S’ha dit que significava que allà era el punt més cèntric del
poble, ben enmig del casc urbà. És una possible interpretació.

Ara bé, el que més s’ha comentat sobre aquest tipus de creu és
interpretar-la com un signe protector del sòtil de les cases i a
la llarga dels seus habitants. Allunyar els mals esperits i que
allò dolent no entri a la llar.

És un signe profilàctic de caràcter cristià per a la casa i els seus
habitants que adesiara encara es troben en immobles dels
segles XVII-XVIII. No es tracta en absolut d’identificar un edi-
fici de caràcter religiós.

No és més que una pervivència antiga atès que ja a l’època
musulmana era freqüent que als edificis fos present la repre-
sentació de la mà de Fàtima o la clau del Paradís. Tal costum
es pot documentar també en època romana, on els déus pro-
tectors de la casa, ocupaven un lloc preferent, el lararium, a
l’interior de la casa. En definitiva és la transposició cristiana
d’una pràctica ancestral. 

La creu en qüestió, de reduïdes dimensions, remata un vessant
a dues aigües i està col·locada en un dels extrems. No es trac-
ta d’una creu de terme tot i que aquesta casa fins fa poc era la
primera o la darrera  segons s’entri o surti del poble. Les ano-

menades creus de terme marquen el límit del recinte urbà i se
situen a la sortida dels principals camins. Aquesta és una creu
de caràcter privat.

Altres manifestacions populars en aquest sentit serien les teu-
les pintades en moltes de les quals també apareixen signes de
caràcter religiós. A la nostra vila, de moment, no se’n coneix
cap exemple.

A Mallorca la majoria d’aquests signes han desaparegut tant als
pobles com a les possessions, on també n’hi havia.

Tot i tractar-se d’un element d’arquitectura popular sens dubte
té el seu interès pel que fa a ser testimoni d’una mentalitat
dels temps que ens han precedit i que no s’han de desconèi-
xer.

És d’agrair l’actitud dels propietaris que han volgut deixar-la al
seu lloc i restaurar-la.

UN ASPECTE MÉS DEL PATRIMONI CULTURAL POPULAR
Maria Barceló i Crespí

P O R R E R E S  -  t l f .  9 7 1  6 4  7 3  1 6
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La Diada de Família és un moment en l’any en què celebram
el goig i el do de poder viure la vida dins l’entorn càlid d’a-
quells qui més ens estimen. 

Enguany el lema era GRÀCIES PEL TEU DO, un lema que pre-
tenia ser positiu i esperançador. És freqüent sentir en els nos-
tres dies parlar de la família, dels canvis sociològics que ha
desenvolupat, de les noves modalitats de família existents, de
la manca de valors, del paper educatiu de la família etc., i no
sempre se’n parla en termes positius. 

La diada d’enguany volia ser una gran acció de gràcies, per tot
el que hem rebut de la família i que els cristians i cristianes
percebem com un do:

És un do compartir la nostra fe en el si d’una família

És un do rebre l’alegria del missatge de Jesús

És un do experimentar l’Amor de Déu

És un do donar i rebre vida

És un do sentir-se acceptat/da i escoltat/da

És un do créixer acompanyat/da per la tendresa dels qui més
t’estimen.

Ens reunírem a Lluc dia 6 de maig entorn d’unes quatre-cents
persones, entre elles matrimonis que celebraven les seves
noces d’or i d’argent, als quals se’ls feia un petit homenatge i
en acabar la celebració de l’eucaristia reberen de mans del Sr.
Bisbe un petit obsequi. Hem de dir amb gran satisfacció que
un grup de matrimonis que tenien aquest motiu per celebrar
eren de Porreres: enhorabona a tots ells!

En aquestes celebracions no pot faltar el dinar, de pa taleca,
però on les panades, el vi, els dolços es compartien els uns
amb els altres.

I pels més petits (i no tan petits) acabàrem la jornada amb una
festa d’animació infantil, música, ball i jocs posaren de mani-
fest l’alegria de la trobada amb l’altre i l’ànim de continuar
contagiant esperança al nostre entorn. 

Esperem que l’any que ve ho puguem tornar a celebrar.

GRÀCIES PEL TEU DO
Joana Karmany Jaume, delegada de Laïcat i Família

PLUVIOMETRIA
Germanes Barceló-Crespí 

ABRIL 2007

Dia 2......................................................1,8 l/m2

Dia 3......................................................0,2 l/m2

Dia 9......................................................5,2 l/m2

Dia 10......................................................3,9 l/m2

Dia 11......................................................5,1 l/m2

Dia 12......................................................1,8 l/m2

Dia 13....................................................14,2 l/m2

Dia 14....................................................34,5 l/m2

Dia 15......................................................2,5 l/m2

Dia 27......................................................2,1 l/m2

Dia 28......................................................1,0 l/m2

Dia 29....................................................26,0 l/m2

Total ...................................................98,3 l/m2

MAIG 2007

Dia 2......................................................3,5 l/m2

Dia 5......................................................1,2 l/m2

Dia 22......................................................0,4 l/m2

Total .....................................................5,1 l/m2

JUNY 2007

Dia 2......................................................6,1 l/m2

JULIOL 2007

Total .....................................................0,0 l/m2

AGOST 2007

Dia 12......................................................1,0 l/m2

Dia 13......................................................2,7 l/m2

Dia 20....................................................24,1 l/m2

Dia 21......................................................8,0 l/m2

Dia 22......................................................3,5 l/m2

Dia 23......................................................0,6 l/m2

Dia 24......................................................4,0 l/m2

Total ...................................................43,9 l/m2
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En una conversa amb na Catalina Oliver em va brindar l’opor-
tunitat d’escriure quatre retxes sobre el Pregó.

Acabades les festes, em feia moltes ganes tornar a llegir “L’es-
glésia del Mar”.

L’havia llegit l’estiu passat i, la veritat, m’havia enganxar molt,
endemés de passar molt de gust seguint les passes d’Arnau
Estanyol per Barcelona en el segle XIV.

Així com anava passat pàgines hi trobava ressons del Pregó:

“Aquell 9 de juny va començar a repicar una campana.
Arnau va parar de treballar. Se n’hi afegí a l’acte una altra,
i al cap de poc, un munt més.

- Via fora – Va dir Arnau.

Va sortir al carrer. Els obrers de Santa Maria baixaven verti-
ginosament de les bastides; paletes i picapedrers sortien del
portal major i tothom corria pels carrers cridant: “Via fora!”

... Estem en guerra! ...”(1)

És una mostra que em corroborava que haver triat les campa-
nes i els seus tocs com a  fil conductor  tenia actualitat, no sols
per la manera de tocar que nosaltres coneixem ara, sinó també
per la importància que ha tingut al llarg de la història.

Recordava la significació que tingueren els tocs civils, com el
de via fora que es feia en ocórrer alguna novetat que dema-
nava socors dels veïnats.

Cada vegada que llegia “les campanes repicaven per tota la
ciutat” o expressions semblants anava fent memòria de com
havia viscut el dia a dia, des del moment en què vaig rebre la
notícia que seria l’encarregada de donar el “sus” a les festes de
Sant Roc com a pregonera.

Començar a cercar informació sobre possibles temes, perquè
no tenia clar per on anar. El que sí vaig pensar des d’un prin-
cipi era incloure mots femenins que tinguessin relació. 

Després de llegir i mirar llibres i papers em vaig decidir per
les campanes amb petites incursions per altres temes rela-
cionats amb els diferents tocs, com el de l’educació; a la
vegada llegia poemes d’escriptores mallorquines que hi tin-
guessin connexió.

Però no tot és perfecte, hi ha alguns lapsus que val la pena rec-
tificar, com és el cas que els carros no eren de roda plena, sinó
de raigs i llanda .

RESSÒ DEL PREGÓ
Maria Antònia Nicolau Rosselló

c/ cerdà, núm. 105 07260 porreres
tel. 971 168 072 mòbil 687 559 600

Camí de na Bosca, s/n
Tel. 971 647 911
Fax 971 166 555

Mòbils: 619 037 245/6

PORRERES

VENDA DE BOLETS

Venda de Bolets

Graduat Social

Av. Bisbe Campins, 3
07260 PORRERES
Tel. 971 16 80 38



La comunicació i les noves tec-
nologies, com a eines que
estan al nostre abast i ens aju-
den a conèixer més i millor
l’entorn més llunyà i més pro-
per, també hi són presents,
però la vida no és només l’or-
dinador o el mòbil, sinó també
obrir la porta i comunicar-nos
amb els veïnats.

Certament, he gaudit molt fent
la feina. Ha estat una bona oca-
sió per recordar els meus anys
d’estudiant i retrobar-me amb
el gust per la recerca de quan
anava a la Facultat.

M’agrada, com a dona, assolir
metes i reptes que no sempre
hem tingut al nostre abast,
encara que actualment, per
sort, de cada dia, és més fàcil
poder parlar o escriure en
femení per fer possible la igualtat.

No vull acabar sense agrair a la Comissió de Govern de l’ante-
rior Ajuntament la finesa d’haver-me fet la proposta, l’ajuda
inestimable que he trobat amb amigues i amics que m’han

donat suport i en l’oportunitat que m’ha donat aquest espai
del Llum d’Oli per expressar les meves sensacions després de
veure realitzada una de les meves il·lusions.

(1) Ildefonso FALCONES: L’església del Mar, Rosadesvents,
Barcelona, 2007, 414-415.
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PAPERERIA
ALMOINA

Llibreria

Fotocòpies

Objectes de regal

C / .  A l m o i n a ,  1 0

Te l .  9 7 1  1 6  8 0  1 9
C/ Passaratx, 114

Tel. 971 166 646 - PORRERES

obert de dimarts a divendres de 
9 a 12 i de 15 a 20 h

dissabte tot el dia

PERRUQUERIA
extensions
tallats de moda
tints
banys de color
tota casta de metxes
moldejats
desarrissat
recollits
núvies
comunions
etc…

ESTÈTICA
depilacions
neteja cutis

decoració d’ungles
tint de pestanyes

moldejats de pestanyes
massatges
manicures
pedicures

maquillatges

i ara, Solarium

UNISEX



12

I N F O R M A C I Ó  L O C A L

Aquest estiu, entre el
16 i el 28 de juliol va
tenir lloc a Porreres
un curset d’iniciació
al teatre musical
impartit per dos pro-
fessors catalans:
Òscar Mas i Xavier
Ribera-Vall, tots dos
reconeguts actors
del teatre musical
català., que han par-
ticipat en diverses
obres de Dagoll-
Dagom, entre altres.

El curset va ser organitzat pel Grup Foganya i va comptar amb
la col·laboració de la Coral de Porreres, l’Escola de Música i l’A-
juntament.

Hi vàrem assistir una trentena de persones d’arreu de Mallorca,
de molt diverses edats i amb diferents nivells de preparació:
n’hi havia que tenien cursos de cant o de teatre i d’altres que no
havien fer res mai, però els entusiasmava el món del teatre
musical.

Tota aquesta il·lusió pel món teatral i sobretot pel teatre musi-
cal la vam poder transmetre al públic el passat 28 de juliol, dia
en què va tenir lloc el fi de curs. Va ser una nit plena de música
i color, on els alumnes vam poder mostrar tot allò que havíem
après en els 12 intensos dies de curset.

Han quedat molt bons records d’aquells dies de teatre i de músi-
ca, tan que des de les hores ens hem vist unes quantes vegades,
i s’han fet molt bones amistats. A part de la bona relació que es
va establir entre els alumnes, els professors també varen quedar
encantats de la seva estada a Porreres, tan que un d’ells va dir
que pensava venir a Porreres per viure quan es retiri. 

Un cop acabat el curs el Xavier Ribera-Vall va escriure el següent
al seu blog:

Del 16 al 29 de juliol i per iniciativa de l’amiga Margalida
Cortés, que vaig conèixer gràcies a l’Anna Belén, hem fet
aquest curs de Teatre Musical a Porreres. Un poble de 4.500
habitants, que ens ha acollit amb les mans obertes, amb gran
generositat i respecte per la nostra feina feta en el camp del
Musical.

Trenta-dos participants que vam dividir en dos grups la pri-
mera setmana, i que vam integrar en un de sol la segona.

L’energia, o millor dit la sinèrgia, paraula que tant ens agra-
da utilitzar, va fer que finalment ens decidíssim entre tots i
amb l’ajut de gent del poble en la part tècnica de so i llum, a
fer una exposició de la feina feta en un petit muntatge de dife-
rents escenes que el vam titular AIXÒ ÉS EL QUE HI HA, en
referència al tema de Cole Porter que tancava aquesta mostra.

Tot seguit ve el llistat dels participants i les cançons amb els
intèrprets i després continua dient:

Ells són els autèntics protagonistes d’aquests dies. Amb l’Òscar
l’únic que hem fet és posar tota la nostra experiència al servei
del talent que anàvem veient que sortia de cadascú. Cada per-
sona en una intensitat diferent, però amb un gran amor i res-
pecte.

Ells són els que han estudiat a consciència les cançons, han
integrat el sentit comú en la interpretació, amb la naturalitat
en el cant que hem pogut treballar en aquests curts quinze
dies. Esperem retrobar-nos aviat, si més no per xerrar i com-
partir la relació d’amistat que s’ha creat i la complicitat en la
intimitat de la recerca dins de cada un d’ells.

No oblidarem mai aquesta experiència, i tant l’Òscar com jo
estem molt carregats per tirar endavant moltes iniciatives
com aquesta i el que se’ns posi pel davant.

Una abraçada a tots i “gracis per ser com sou...” ja duem “el
dimoni dins nostre...”.

Si voleu veure algunes de les fotografies del curset ho podeu fer
a través del blog de Xavier Ribera-Vall, accedint a la següent
adreça: http://xavierriberavall.blogspot.com/

Des d’aquí volem agrair la col·laboració desinteressada de per-
sones com Tòfol Font, Esteve Barceló, Jaume Rosselló, Llúcia
Salleres i Antònia Montserrat i gràcies també a l’Ajuntament.

“AIXÒ ÉS EL QUE HI HA”
CURS D’INICIACIÓ AL TEATRE MUSICAL ( JULIOL-2007)

Margalida Cortés, Maria Jesús Ximelis i Joana Aina Roig
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RECORDATORI: QUÈ VOTAREN ELS 
PORRERENCS I LES PORRERENQUES?

RESULTATS ELECTORALS 27 MAIG 2007

B A R  -  R E S T A U R A N T

N’Hereveta
MENJAR A LA CARTA - BUFFETS - FESTES

CELEBRACIONS - MENJAR PER EMPORTAR-SE’N
HORARI:

Dilluns i divendres de 18 a 24 h
Dissabte i diumenge de 13 a 24 h

Obrim amb reserva prèvia qualsevol dia

Camí de Marina, s/n - 07260 Porreres
Tels. 971 168 464 - Mòbil: 620 252 261

Anàlisis Clíniques

Antònia Sastre Barceló
F a r m a c è u t i c a

Consulta: Dilluns, dimecres i divendres
de 8:30 a 10 hores

Carrer l’Almoina, 49
Tel. 971 64 70 84

Assegurances: Adeslas, Asisa-Muface, Agrupació Mútua,
Axa-Mare Nostrum, Imeco-Caja Salut, Groupama, L’Aliança, Novomedic…

Municipals % regidors
cens 3662
vots 2973 80,31%
PSOE 147 5,03% -
BLOC 471 16,14% 2
PP 852 29,19% 3
UM 1448 49,62% 6

Parlament Balear %
cens 3662
vots 2880 81,54%
abstencions 652 18,46%
blancs 33 1,15%
nuls 18 0,63%
PSOE 376 13,14%
BLOC 438 15,30%
UM 830 29 %
PP 1172 40,95%

Consell  de Mallorca %
cens 3662
vots 2876 81,43%
abstencions 656 18,57%
blancs 34 1,18%
nuls 14 0,49%
PSOE 361 12,61%
BLOC 407 14,22%
UM 964 33,68%
PP 964 33,68%
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N’Aina M. Roig Toledo, una al·lota
porrerenca de 29 anys, casada i amb una
filla de 8 anys, na Paula, es va decidir a
tenir una nina saharauí tot l’estiu a casa
seva i aquest any ha tingut la seva pri-
mera experiència visitant el Sàhara.

Kty. Què et va moure a dur na Lala a
Porreres?

Aina. Poder viure una experiència nova
i que la meva filla Paula aprengués a
compartir i veure que és una nina privi-
legiada pel fet d’haver nascut a una
família porrerenca i amb totes les como-
ditats possibles.

Kty. Per què vares decidir que fos una
nina?

Aina. Ho vaig fer pel simple fet que ella
havia de compartir habitació amb na
Paula, però no et deixen triar nin o nina,
només pots triar l’edat, jo vaig dur sort
i va ser na Lala.

Kty. Com vàreu viure aquesta nova
experiència?

Aina. El meu home i jo molt bé, ja que
ella es va adaptar molt aviat a nosaltres,
però na Paula no ho va viure tant bé, ja
que ella n’estava molt gelosa pel fet que
ho havia de compartir tot i eren 24
hores juntes durant dos mesos.

Kty. Què suposa per vosaltres haver
duit aquesta nina?

Aina. Ella ens ha ensenyat moltes coses,
nosaltres no sabíem quasi res sobre el
conflicte del seu país i vàrem aprendre
amb ella.

Kty. Què et va moure a anar al Sàhara?

Aina. Enyorança cap a na Lala i saber
més de la manera com conviuen ells.

Kty. Com et va rebre el seu poble?

Aina. Amb els braços oberts, com una
més d’allà.

Kty. Quina va ser la teva primera
impressió?

Aina. Què tot és molt gros i pla.

Kty. Què és el que et va cridar més l’a-
tenció?

Aina. No trob diferència, malgrat ells
tenguin la religió musulmana, els pares
juguen molt amb els seus fills i les
dones tenen molta llibertat. No sé si són
ells o nosaltres però t’ho imagines dife-
rent.

Kty. Què haguessis duit?

Aina. Un potet d’arena, però no ho pots
passar, el que realment hagués duit són
els nins i na Lala.

Kty. Quina opinió tens ara que coneixes
aquest poble?

Aina. Són molt hospitalaris, cultes, amb
una paraula, encantadors.

Kty . Què coneixies d’aquest poble i el
seu conflicte abans d’anar-hi?

Aina. Poca cosa, només el que ens havia
contat la nina, però em vaig documen-
tar, hi vaig anar ben informada.

Kty. Ara que coneixes més la realitat d’a-
quest país, quina és la teva opinió?

Aina. Em sembla molt cruel. Espanya
segueix essent la potència colonitzadora
i no fa absolutament res per ajudar-los,
sinó que el govern espanyol acaba de
vendre armament al Marroc per 200 mil
i la Unió Europea ha comprat la pesca
de les aigües del Sàhara occidental que
internacionalment és il·legal. Estan
robant les riqueses del poble sahrauí. Si
nosaltres fóssim al seu lloc rebríem els
sahrauís a pedrades, i en canvi ells ens
reben amb els braços oberts.

Kty. Què trobes que hauria de fer el
poble espanyol per intentar millorar
aquesta situació?

PORRERES UN POC MÉS APROP DEL SÀHARA
Catalina Nadal Ato   i  Aina M. Roig Toledo
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Aina. S’ha de dir que associacions d’aju-
da al poble sahrauí n’hi ha per totes les
comunitats espanyoles i n’hi ha moltes
que se saben moure molt, fan manifes-
tacions davant el consolat del Marroc a
Espanya, i crec que el govern sap que el
poble està a favor de la causa sahrauí i
no els importa.

Kty. Per què creus que no els importa?

Aina. Perquè poden guanyar més si
estan a favor del rei Mohamed VI, em
supòs, perquè l’èlit del PSOE ha estat
condecorada pel rei del Marroc.

Kty. Com motivaries a la gent de Porre-
res per dur un infant d’aquest país?

Aina. Primer de tot ha de ser una famí-
lia que tengui temps per dedicar-li, són
molt actius. En el meu cas he tengut
molta sort ja que na Lala és una nina
molt carinyosa i encantadora, que ha
ensenyat a la meva filla que un nin
pobre és igual que ella, i ja no ho veu
com una cosa abstracta.

Kty. Econòmicament, que ha suposat
per vosaltres aquesta nina?

Aina. Només mantenir-la i el que tu vul-
guis enviar a la família, l’única cosa que
si t’obliguen és a passar una sèrie de
revisions: metges, oculista, dentista, etc,
que són gratuïtes ja que tots aquest pro-
fessionals són voluntaris; també hi ha
òptiques gratuïtes per si han de menes-
ter ulleres.

Kty. Quan vares ser al poblat et vares
sentir molt diferents a ells?

Aina. Sí, un poc, ja que tots els nins em
tocaven les mans i la cara; era perquè jo
som bastant més blanca que ells, però a
nivell personal no em vaig sentir gents
diferent.

Kty. Quina alimentació vares seguir allà?

Aina. Supòs que perquè jo era allà va
ser un poc especial: compraren fruita,
iogurts, coca-cola, llet, ... aliments que
ells no consumeixen habitualment; la

carn era de camell ja que les cabres
només les mengen quan fan una festa
grossa.

Kty.  I la climatologia?

Aina. De dia molta calor, però el vespre
molt de fred.

Kty. I ja per acabar, vols dir alguna cosa
més?

Aina. Sí, voldria dir que la gent s’invo-
lucri amb la causa sahrauí, que és una
causa justa i un deute històric que té
Espanya amb aquesta gent. Ja fa 31 anys
que viuen d’aquesta manera i es merei-
xen tornar al seu país.

Moltes gràcies pel teu testimoni i esper
que així sia.
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JOAN MESQUIDA:
UN HOME D’EMPENTA

Damià Duran

Al Pregó de les festes
de sant Roc, 1993,
Joan Mesquida Ferran-
do deia: “Els meus
pares, Joan i Aina, són
porrerencs d’arrel
[...]”. Hi podríem afe-
gir que ho són porre-
rencs amb el cor, amb
els fets, per raons cul-
turals i gentilícies.

Joan Mesquida i Obra-
dor, segons com, fou

un porrerenc més, un entre tots i tants. Treballà en banca
sobretot a Porreres i Felanitx i això li donà l’experiència
necessària per entendre els negocis, el món local de les
finances i també contribuí al seu posat senyorívol, educat i
impulsor de relacions públiques.

En Joan, endemés, conreà, els últims quinze anys de la
seva vida, la nostra llengua escrita en forma de comentaris
i recordances sobre la vida porrerenca que ell havia viscut.
M’agradaria citar algunes de les seves aportacions als pro-
grames de les festes de sant Roc com, per exemple, Temes
lingüístics (1996), L’apotecari don Guillem Mora i Ferrer
(1997), Els nostres acudits (2000), col·laboració dedicada
a Josep Roig Salleres, el seu bon amic i ex-batle del poble,
segons una nota de capçalera, la qual, referint-se a Porre-
res, acaba dient: “És un poble que val la pena d’haver esti-
mat”. Faig memòria, igualment, d’un altre treball d’en Joan
Mesquida: Ses Covetes, una colònia porrerenca dins el
terme de Campos (2001). L’article, una mena d’introduc-
ció històrica, relata les primeres edificacions (any 1882),
els habitatges primitius, les condicions de salubritat, gens
idònies comparades amb les d’ara, anècdotes d’allò més
curiós i evolució del caseriu. Recordam el temps passat
(2004), fou una més de les aportacions al programa de les
festes santroqueres.

La pertinença a una estirp, la porrerenca, a una cultura i
llengua, quedà ja palesa a Temes lingüístics, on Joan Mes-

quida reflexiona sobre el menyspreu vers la nostra llengua
i tradició popular que el govern de Madrid, en temps de
Josep Maria Quadrado, executà quan traduí els noms dels
carrers de Porreres al castellà, tot trepitjant la pervivència
de les nostres senyes d’identitat.

En un apunt biogràfic breu com aquest, tot i que sigui dit
amb lleugeresa, no hi podia faltar una referència a l’Art,
allò que en Joan i n’Aina Ferrando, han viscut i arranjat
des dels detalls més ínfims perquè coronàs en Museu i
Fons Artístic de Porreres. Són molts els desvetllaments i
gestions fetes amb admirable vocació i sensibilitat. Un lle-
gat tan selectiu d’obra de pintors i escultors, no pot pro-
gressar sense la perícia i la dedicació de qui alimenta la
idea d’un projecte. Certament, hi han col·laborat altres
voluntats: batles, regidors de cultura, l’Ajuntament mateix
i, a més a més, la Comissió Assessora del Museu.

No sé exactament on i quan en Joan començà a sentir la
curolla per l’Art. A vegades ni un mateix ho sap. Són coses
que venen de l’endins, de l’ànima. Ara bé, la seva creixen-
ça i consolidació necessita de l’alè d’algú, d’un entorn
favorable. Pens que l’amistat amb l’apotecari Guillem Mora
i Ferrer li mantingué viu aquest esperit de recerca de l’o-
bra artística. Joan escriu: “Són tantes les vivències que he
passat al costat de don Guillem que em resulta impossible
encabir-les en l’espai d’una simple col·laboració literària, ja
que acumul prou material per a dedicar-li tot un llibre”1. I
és que en la col·lecció del senyor Mora hi figuraven amb
veu pròpia obres de Tito Citadini, Eugene Holbrook, Pedro
Caffaro, Casimir Tarrassó, Solana, Rusiñol, Regoyos, Soro-
lla... Sense dubte en Joan sentí en la seva intimitat que hi
reflorien els esclats de bellesa que despertaven aquells
quadres. En Joan ens ho explica així: “Com a homenatge
pòstum, gràcies don Guillem, per haver-me fet sentir la
incomparable bellesa de l’art”2

El Museu i Fons Artístic és una fita, un graó per damunt
moltes altres coses, un àmbit preparat per a aquells que
vulguin gaudir de la fantasia i la bellesa d’un reguitzell
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d’obres: tècniques mixtes, pastel-oli, oli damunt tela,
aquarel·les, dibuixos a tinta xinesa, escultura de marès, de
bronze, en terracota, en ferro... I allà dedins el tast, el
silenci sonor de Miguel Navarro Galceran, una aquarel·la
que reflecteix un paisatge de terra càlida porrerenc i part
del poble del que destaca la figura eminent i secular del
campanar de la parroquial i l’església. Tècniques a l’oli
que ens parlen de l’estil de Marià Oliveras i Vayreda, de les
destres mans de Pere Pujol en una escultura de terracota.
Altres quadres ens traslladen al món estètic de Josep Coll
Bardolet, al de Joan Duran Melis, de Joan Riera Ferrari,
d’Antoni Riera Nadal. Fent el recorregut de les sales
podem contemplar la manya i habilitat de Tudanca, de
Joan Guerra, d’Alexis Macedonski, de Goiburu Mendiza-
bal, entre molts d’altres.

Joan Mesquida engrandí el patrimoni de Porreres amb tos-
suderia, amb ganes, superant obstacles, classificant obra,
seleccionant tendències artístiques per a una Porreres
millor, més culta, més sensible. D’aquest llegat n’han fet
ressò la revista Llum d’Oli, Diario de Mallorca, Última Hora,
El Día de Baleares, Foganya, ABC (Madrid), certa premsa
alemanya, etc. És a dir, tota una tasca digna de reconeixe-
ment. El temps ho dirà, però sense voler anivellar persones
i personatges, cadascú té l’alçada que ha engendrat, no puc
evitar, escrivint aquestes ratlles de poca traça, recordar el
semblant emprenedor i generós de Joan Feliu i Jaume
(1844-1907) i de Jaume Mulet Escarrer (1828-1897) figures
cabdals de Porreres.    

1 Festes de Sant Roc. Porreres, agost, 1997. pàg. 26

2 Id,     id. Pàg. 28.
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PONÇ FELIU
HOME FIDEL I ENTUSIASTA A UN IDEAL POLÍTIC

Caterina Oliver i Riera 

Ponç Feliu i Martorell va néixer a Porre-
res l’any 1935, casat amb na Catalina
Obrador i Ballester, “Toeta”. A casa tenc
tres Catalines, explica en Ponç il·lumi-
nant-se la seva cara, la meva dona, la
meva filla i la meva néta;  i dos Joans,
el meu gendre i el meu nét. 

Pagès de professió i d’afició, home tran-
quil i afable, de conversa intel·ligent,
segur de les seves paraules que trans-
meten la sensació d’aquelles persones
de les quals et pots fiar, d’aquells que
mai creus que te trairan i que van amb la
veritat pel davant, fidel i entusiasta a un
ideal polític, jo em definiria de centre-
esquerra, amant de la terra i de “lo
nostro”, sindicalista i cooperativista,
tendències socials i polítiques que amb
el temps i l’experiència ha reforçat, a
causa de les actuacions d’uns i altres
polítics amb les seves accions en el nos-
tre territori, destrucció o protecció, i els
interessos que els mouen a nivell parti-
cular o social, enriquiment personal i
immediat sense cap tipus d’escrúpols
d’uns polítics determinats o la lluita i
la implicació d’uns altres per aconse-
guir el benestar social.

La meva vida professional, ens conta
en Ponç, sempre ha estat vinculada al
món de la pagesia, de ben petit ja
anava a ajudar els meus pares a conre-
ar les terres. Teníem i tenim un tros a
Son Miró i quan jo tenia 12 o 13 anys,
devers l’any 1947, després de la guerra
civil, ens trobàvem amb un montuïré,
que tenia terres devora les nostres, ell
havia estat regidor el temps de la Repú-
blica i de segons quins temes que par-
lava amb els meus pares sempre deia,
d’això parlau-ne fluixet. Cosa que em
sorprenia i pensava com han de parlar

tan fluix si no hi ha ningú que els pugui
sentir i això era la por, la por que
tenien, la por que les pedres matei-
xes els poguessin delatar. Aquests
fets  i d’altres em feren decantar per les
esquerres. 

El meu pare va ser un dels primers
fundadors de la Cooperativa de
Porreres, enguany  fa 50 anys de la
seva fundació, Jo vaig continuar amb
la seva tasca, he estat molt ficat en el
món cooperatiu i he  format part de la
junta rectora de la Cooperativa de
Porreres durant 20 anys, desenvolu-
pant diferents càrrecs.

Després de la mort de Franco em vaig
afiliar al sindicat “Unió de Page-
sos”, aquest moviment va començar a
Catalunya. Jo vaig saber que a Mon-
tuïri s’hi feien assemblees dirigides
pel montuïré Joan Mas “Collet” i el
santjoaner Josep Estelrich “Turricano”.
Parlàvem de les eleccions que s’havien
de realitzar a les Càmeres Agràries i de
la conveniència que el nostre sindicat
hi estàs representat, també que hi tin-

gués força a nivell institucional; per
això es va decidir i aconsellar que hi
hagués gent de la nostra dins els ajun-
taments i va ser  per aquest motiu que
em vaig ficar en política i la meva
opció varen ser les esquerres a
causa de moltes coses  que havia
vist i sentit.

A les  primeres eleccions democrà-
tiques, l’any 1979, vaig encapçalar
la candidatura municipal de
Porreres del PSOE, a la qual el PSM
ens donà suport. La meva decisió de
presentar-me va obeir a les indica-
cions del sindicat “Unió de Pagesos”
per una part i per l’altra a la convida-
da d’en Miquel Ferrà, que en aquells
moments era el secretari del sindicat
UGT de Porreres. Vàrem treure tres
regidors, (Ponç Feliu Martorell, Miquel
Ferrà Gomila i Antonio García Martín),
la màxima representació que ha tin-
gut el PSOE a Porreres fins ara; van
aconseguir 657 vots .

En aquella legislatura el batle va ser en
Francesc Sastre, d’UCD; havia guanyat
les eleccions amb vuit regidors (1858
vots). Ens varen convidar a participar
en l’organització municipal i per la
meva experiència dins la Cooperativa
com a tresorer, se me va encomanar
dirigir la regidoria d’economia,
però els pressuposts en aquells
moments eren molt baixos, les arques
estaven buides i havíem de fer filigra-
nes, fins i tot per pagar el salari del per-
sonal de l’Ajuntament. Vàrem haver
d’arribar al punt d’haver d’anar perso-
nalment a Ciutat perquè ens enviassin
doblers per cobrir les necessitats bàsi-
ques, però gràcies a aquella gestió
aconseguirem alguna cosa.

... d’això parlau-ne
fluixet... això era 
la por, la por que
tenien, la por que
les pedres mateixes
els poguessin 
delatar...
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L’etapa dins l’ajuntament que vaig
viure durant el mandat d’en Francesc
Sastre l’anomenaria com una expe-
riència positiva; tots ens vàrem dur
molt bé, érem més aviat un grup d’a-
mics que férem  el que poguérem  perquè
el progrés arribàs al nostre poble, enca-
ra que els recursos eren molt escassos.

L’any 1983 vaig tornar a encapça-
lar la llista del PSOE. Es va  perdre un
regidor, però l’esquerra va continuar
amb tres regidors, aquesta vegada el
PSM va fer candidatura, encapçalada per
na Catalina Trobat, i va aconseguir una
regidoria. Aquest període el talant dels
que comandaven va ser  diferent,  ja no
férem tanta pinya i ni tan sols ens
varen convidar a fer feina com havia
passat la legislatura anterior. El batle
va ser en Jaume Martorell que es va pre-
sentar per UIP i va treure cinc regidors i
AP n’aconseguí tres.

Poca cosa podíem fer, les propostes
que aportàvem eren rebutjades, els
altres tenien més representació i a l’ho-
ra de  votar sempre perdíem. Feia més
força l’Agrupació Cultural que els
regidors que estàvem a l’oposició.

Després d’aquestes dues legislatures
sempre havia participat en les campan-
yes i m’havia presentat a les llistes, ara
ja m’he retirat, però encara tenc con-
tactes amb el partit.

Des de les eleccions de 1999 el
PSOE a Porreres ha sofert una gran
recessió. Degut al que va passar amb
en Miquel Ferrà, el PSOE ha anat a la
baixa. Ara, però, torna a ser un
gran moment, el PSOE a nivell gene-
ral se recupera, tenim el Govern Cen-
tral, el Govern Autonòmic i els Con-
sells. A Porreres hi ha un potencial
d’uns 500 votants del partit i pens
que amb una bona candidatura
podem aconseguir un bon resultat.
El que se necessita és fer més feina,
renovar-lo i acostar gent jove, fer una

bona campanya, no sols aparèixer el
moment de les eleccions, en definitiva,
mantenir viva l’agrupació local del
PSOE durant tot el temps, és l’única
manera que la gent s’animi, sinó  no
s’aconseguirà res de res.

C.O.- A un poble com Porreres, amb
l’experiència viscuda, l’esquerra és
difícil que tregui molts de vots, què
et sembla més convenient que se
presenti a les eleccions junta o sepa-
rada?

La proposta d’anar junta a les elec-
cions jo ja l’he feta vàries vegades, però
se veu que tant si va junta com separa-
da el nombre de vots no augmenta,
crec que amb una bona feina i uns
bons candidats junts o separats els
resultats podrien millorar. 

C.O.- Quines són les teves impres-
sions de la política a nivell general?

Els resultats que actualment s’han
obtingut a nivell autonòmic han
estat molt bons, fa uns mesos eren
impensables, semblava que el PP havia

d’arrasar o almanco això era el que
ells creien i que venien, anaven massa
confiats i per això se varen moure poc
i creien que amb la feina que havien fet
a nivell d’infraestructures els donaria
la majoria absoluta, “hem complit”.
Però la gent de l’interior de les Illes
no volem aquests desbarats, han
xapat Mallorca, l’han girada de
damunt a avall, el que han fet amb les
autopistes a Eivissa ha estat nefast i
per això la gent els va decantant la
seva confiança.

En Francesc Antic per altra part és un
home amable i molt proper a la gent de
poble, no duu “les idees”  d’en Mates,
que és un xulot. Na Francina Armengol
ha donat un aire nou en el Consell,

... han xapat
Mallorca, l’han
girada de damunt
a avall...
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amb unes idees diferents, el canvi ha
estat molt positiu i necessari, feia
massa anys que estava controlat per la
mateixa senyora i ja era ben hora
aquesta renovació.

A les eleccions generals guanyarà el
PSOE “de calle”; potser que en Zapa-
tero s’hagi equivocat en alguna cosa
però no de la manera que el PP vol
suposar, ni molt manco, el PP l’únic
que fa és criticar i cada vegada que
critica perd vots. I si no guanya el
PSOE a les generals ... el que sí és cert és
que m’agradaria que guanyàs, perquè
si no guanya tornaran a aturar l’ai-
xeta i ens castigaran com ja van fer
en la candidatura del Govern del Pacte
de Progrés, que des de Madrid  arriba-
va ben poca cosa i amb les carreteres
que s’han fet a les Balears no sé com ho
farien per pagar el deute que han dei-
xat,  que la veritat “fa por”, ben segur
que passaran més de 30 anys i encara
no estirem cabals.

Però cada elecció és imprevisible,
per molt bé que ho facis la gent té uns
criteris a l’hora de votar que sovint sor-
prenen i no es premia la bona gestió,
basta posar l’exemple d’en Mateu
Morro, Conseller d’Agricultura durant
el Pacte de Progrés, els pagesos, en
general, dèiem que havia estat el
millor Conseller d’Agricultura que

havíem tingut i quan varen perdre
tothom es lamentava i jo els deia “idò
i que el vàreu votar?”. Molts d’ells vota-
ren les dretes i després ens varen posar
de Consellera aquesta “monja” i el que
va fer va ser un desastre rere l’altre i
només se sentien lamentacions per part
del nostre sector.

CO.- Per acabar, ens podries parlar de
les teves aficions i com passes els
teus moments de lleure.

M’agrada, com espectador i de tan en
quan, veure algun partit de futbol, però
el que més em satisfà és la natura-
lesa, anar a cercar bolets i sobretot el
món dels arbres: albercoquers,  amet-
llers i vinya.

I els animals? Els animals no. No he
tingut mai cap animal, ni tant sols de
companyia. Un animal t’esclavitza i a
mi m’agrada, també, anar de tan en
quan a la Colònia, ara ja hi vaig molt
poc, això és pels joves i ells i nosaltres
tenim costums i horaris molt diferents. 

Tel: 971 58 15 77
Fax: 971 58 16 15
E-mail:  gerencia@autosveny.seat.es

Autos Veny

Concesionario
Autos Veny, S.A.
Carretera Campos, s/n
07200 Felanitx
Illes Balears

12 100 5848 - 9426 TMS

... el deute que han
deixat, “fa por”...
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ESCOLA D’ESTIU

E S P A I  E S C O L A R

Cada any, l’ajuntament organitza diverses activitats esportives
i de temps lliure durant els mesos de juliol i agost. Una d’a-
questes activitats és l’escola d’estiu. És una activitat dirigida a
nins i nines d’entre tres i setze anys en la que es realitzen jocs,
danses, tallers de cuina, de reciclatge, de plàstica, sortides,
gimcanes, i una hora de piscina cada dia.

Enguany s’ha dut a terme a les instal·lacions de l’institut de
Porreres, el que ha facilitat el desenvolupament dels jocs i acti-
vitats que es realitzen.

Són moltes les famílies que gaudeixen d’aquest servei, ja que
hi ha hagut un total de 110 nins i nines que han assistit a
aquesta activitat.

Quan parlam amb ells i elles podem veure que s’ho han passat
força bé, això és el que ens expliquen d’aquesta experiència:

Miquel Algaba: m’agrada anar a l’escola d’estiu perquè
anam a la piscina i jugam amb els amics als matalassos,
l’any que ve tornaré venir.

Roser: el que més m’ha agradat és anar a nedar, quedar a
dormir i els pirates.L’any que ve tornaré.

Josep Miquel: M’ho he passat molt bé, el que més m’ha agra-
dat és nedar, fer jocs d’aigua, fer de pirata i quedar a dormir.
L’any que ve vull tornar venir.

Coloma: el que més m’ha agradat ha estat nedar a la piscina.
Tot el que feim m’agrada, l’any que ve tornaré.

Miquel Capó: el que més m’ha agradat ha estat anar a la pis-
cina.

Jonhatan: m’ha agradat molt venir a l’escola d’estiu perquè
jugam, cercam un tresor i feim jocs. L’any que ve tornaré.

Didac: el que més m’ha agradat ha estat l’acampada. L’any
que ve tornaré.

Haran: m’agrada anar a la piscina.

Moises: m’ha agradat molt venir a l’escola d’estiu, és molt
divertit. El que més m’ha agradat ha estat anar a la piscina
i jugar amb els amics. L’any que ve vull tornar a venir.

Juan Antonio: el més divertit és anar a la piscina.

Miquel Bover: el que més m’ha agradat de l’escola d’estiu és
anar a la piscina i jugar a  futbol amb els meus amics. L’any
que ve voldré tornar.

L’equip de monitors volem donar les gràcies a  l’ajuntament, al
forn de Sant Felip, a les Galletes Gelabert, als pirates que varen
venir a l’acampada, a en Santi, i principalment a les famílies i a
totes aquelles persones que han confiat en nosaltres.
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PORRERES,
MARCAT PER L’ESPERIT

Margalida Sastre Rosselló

El passat 25 de maig un grup de joves de
confirmació de Porreres juntament amb
els monitors, ens unirem amb un grup
del Bisbat de Mallorca, per anar cap a
Barcelona,  per poder així assistir a L’A-
plec de l’Esperit, un encontre organitzat
cada tres anys pel Secretariat Interdioce-
sà de Joventut de Catalunya i Illes Bale-
ars. L’Aplec s’organitza per celebrar la
Pentacosta i en cada ocasió l’acull un bis-
bat diferent amb un lema diferent, el bis-
bat d’enguany era el de Tarragona i el
lema “Marcats per l’Esperit”.  En arribar
a Barcelona un autocar ens dugué fins a
Tarragona, allà ens allotjàrem a una esco-
la. Al vespre anàrem a la catedral on par-
ticipàrem a una pregària i, seguidament,
davant l’església hi hagué un concert de
la cantant brasilera Ziza Fernandes. Fou
un concert carregat d’emocions on ella
va saber transmetre cada un dels senti-
ments més profunds de les seves can-
çons i del seu sentiment cap a Déu, a
partir de les seves experiències. Quan va
finalitzar ens anàrem a dormir, perquè
dissabte ens esperava un dia molt intens.

El dissabte matí ens aixecàrem ben prest
i ens vengueren a cercar i partírem amb
un autocar fins a la platja, on es celebrà
l’acte d’obertura del dia, en el qual ens

manifestaren diferents situacions injus-
tes que estan passant cada dia en el nos-
tre entorn, en les quals persones són
tractades com a paquets sense identitat.
Es tractava de posar-nos en situació i
durant el trajecte fins al port, ens tracta-
ven com si fóssim equipatge i mercade-
ria. Quan arribàrem, ens esperaven una
sèrie d’activitats com pregàries, concerts,
xerrades individuals, debats, una fira
d’entitats... entre d’altres. 

Després fou hora de dinar, i tots els de
Mallorca ens reunírem per dinar junts.
Després d’haver descansat una estona
assistírem a un concert del grup estre-

lla de la trobada “Canta la teva fe”. En
haver finalitzat el concert, tot seguit s’i-
nicià com acte de comiat una eucaris-
tia, carregada d’emoció i molt animada.
En acabar la gran majoria de gent de
Mallorca, se n’anà cap a l’aeroport,
però la gent de Campos i Porreres que-
dàrem per allà, i el vespre anàrem a
sopar tots junts i quedàrem a dormir a
l’escola.

El diumenge partírem cap a Barcelona
amb tren; quan vàrem arribar anàrem a
fer una visita a la ciutat i després de dinar
ens n’anàrem cap a l’aeroport per poder
tornar cap a Mallorca.

L L U M  J O V E

LLUM JO
VE



EXCURSIÓ A LA TALAIA MOREIA
Antoni Heitzmann Barceló

Dia 21 de juliol vàrem anar d’excursió
amb el GEP (Grup Excursionista de
Porreres) a una muntanya que es diu
Talaia Moreia (a la serra de Llevant) un
lloc molt bonic d’on es veia molt bé la
badia d’Alcúdia i d’on fins i tot de nit
es podien veure alguns llums de
Menorca. Hi vàrem anar una nit de
lluna plena.

Vàrem partir a les 8:30 de la plaça de la
vila i vàrem anar a Artà amb cotxe fins al
parc natural de Llevant i vàrem caminar
molt de temps observant el paisatge de
la zona.

Al cap d’unes hores vàrem arribar al lloc
d’acampada a la talaia i vàrem sopar i
dormir allà.

I de tant caminar, xerrar i observar ens
va agafar gana i vàrem començar a
sopar.  I després...  a dormir.

I ja, tornant per una altra banda
cap a l’aparcament, vàrem pas-
sar per s’Arenalet d’Aubarca a
nedar un poc però, tal i com es
veu a la imatge, no es va poder
nedar molt.
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Bàrbara-Art
DECORACIÓ - ANTIC

Gabriel Cortés
MESTRE ARTESÀ LLAUNER

FANALS MALLORQUINS - RESTAURACIÓ DE METALLS

L L U M  J O V E LLUM JOVE

En aquesta foto es veu la talaia
d’on ve el nom de la muntanya.
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CURS D’ANGLÈS A CORK
Bartomeu Barceló i Oliver

El passat mes de juliol vaig anar a Cork
per fer un curs d’anglès general de tres
setmanes de durada. Cork és la segona
ciutat més gran d’Irlanda i està situada
al sud d’aquest país. Vaig poder gaudir
d’aquest curs gràcies a una beca del
MEC. No vos contaré l’experiència del
viatge perquè és el que sempre es fa i, a
més, no em veig en coratge de fer-ho
tant resumit, sinó que vos explicaré un
poc les passes a seguir per poder gaudir
d’un curs d’estiu a l’estranger i vos ani-
maré, a tots els que en tingueu ganes, a
fer-ho l’any que ve o quan pogueu.

Les primeres passes

El primer que heu de fer és informar-vos
de si vos poden donar alguna beca o
subvenció, ja que així vos sortirà més
barat. En el meu cas, a principis d’any
vaig assabentar-me de que el MEC obria
una convocatòria de beques per a realit-
zar un curs a l’estranger durant l’estiu.
Quan ho vaig veure no vaig dubtar ni un
moment i vaig demanar-la. El que vaig
fer, va ser entrar a la pàgina web del
MEC i omplir la sol·licitud, és molt sen-
zill. Molt més endavant vaig saber que
era uns dels 53 000 (aprox.) afortunats
que hem pogut gaudir d’aquest ajut.

Contractació del curs 

Fins aquí tot és relativament senzill ja
que només es tracta d’emplenar una
sol·licitud i esperar. El que ve després
requereix un poc més de temps. Es trac-
ta de buscar un curs que s’ajusti als
requisits de la beca, a més has de buscar
allotjament i vol. Hi ha moltes empreses
(New Link, EF, etc.) que treballen en
aquests àmbits i, per tant, l’oferta és
gran i variada. No obstant, hi ha moltes
diferències de preu i de condicions, per
això, val la pena perdre un poc de
temps i mirar-s’ho bé. Un factor en con-
tra, és que el Ministeri d’Educació i
Ciència sols ens va deixar 15 dies per
contractar el curs i enviar-l’hi un justifi-
cant, cosa que va fer que ens haguéssim
de donar molta pressa que va provocar
colapse a les agències del sector.

En el meu cas, havia de fer un curs del
menys 3 setmanes de durada i 15 hores
setmanals. Per això vaig cercar cursos
d’aquestes característiques i al final en
vaig contractar un de 3 setmanes i 20
hores setmanals, ja que l’horari lectiu
(de 9 a 13.15h.) hem va agradar perquè
em permetia tenir tota la tarda lliure per

poder fer de turista i conèixer un país
on mai hi havia estat abans. 

A part, la mateixa empresa m’oferia
dues possibilitats d’allotjament: aparta-
ments universitaris o família. La meva
elecció va ser la primera, ja que volia
autonomia per poder-me moure al
meu aire per Irlanda. Estic molt con-
tent d’aquesta decisió ja que va com-
plir amb les meves expectatives, a més,
vaig dur la sort de no coincidir amb cap
català ni espanyol dintre de l’aparta-
ment, en conseqüència, vaig poder
practicar bastant l’anglès. Tot i això,
aquesta opció implica fer-se el menjar i
rentar-se la roba, però val més haver-se
de fer el menjar que no menjar patata
cada dia.

Una vegada contractat el curs i l’allotja-
ment, el darrer que calia fer era comprar
el passatge d’avió. 

La partida

Diumenge 8 d’agost vaig agafar el vol
cap a Cork amb escala a Dublin. El vol
de Palma a Dublin es va fer un poc llarg,
però el de Dublin a Cork va ser molt
guapo, ja que volava amb un avió d’hè-
lix vell que volava molt baix i vaig poder
veure el paisatge d’aquella zona del
País. 

S’ha de dir que el meu anglès oral no
donava per molt i les vaig passar un poc
punyeteres per comunicar-me amb
segons qui però tot va anar bé. En arri-
bar al Cork International Airport vaig
agafar un taxi direcció a Student Village,
on hi havia els apartaments. Va ser una
sensació extranya perquè, com sabeu, a
Irlanda condueixen per l’esquerre i jo
tenia l’impressió de que havíem de
xocar amb els cotxes que venien de
front, però només van ser els primers
moments.

L L U M  J O V E

LLUM JO
VE
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L’arribada

Quan vaig arribar a la recepció dels
apartaments una irlandesa molt amable
em va atendre i em va mostrar el que
seria el meu allotjament, em va explicar
les normes i em va donar les claus. Com
que encara no havien arribat els altres
companys d’apartament vaig decidir
anar a fer una volta per la ciutat. Va
ploure un poquet, cosa que seria molt
normal en els dies posteriors. El que
més em va xocar va ser el canvi de tem-
peratures, ja que tenia fred i anava ben
abrigat en ple estiu, però a poc a poc va
anar millorant i a final de setmana ja feïa
més bon temps (uns 16 ºC). 

La ciutat no em va parèixer massa gran i
ja vaig poder veure una part del riu que
la travessa i vaig fer un parell de foto-
grafies ben boniques. 

Quan vaig tornar vaig conèixer a Gui-
llaume i Clement dos al·lots francesos
que serien els meus companys d’aparta-
ment les tres setmanes. Bona gent, vam
fer un bon equip. 

L’inici del curs

El primer dia vam relitzar una prova de
nivell que va servir per després fer els
grups. A mi em va tocar un nivell i una
classe amb el que estava molt a gust, els
companys eren molt divertits i bona
gent, immediatament hi va haver bona
sintonia.

L’escola estava dividida en tres edificis.

Des del primer moment em vaig adonar
que hi havia molta gent espanyola a la
ciutat i a l’escola. Caminant pel carrer
podies sentir xerrar el catellà en qualse-
vol racó. Això no me va agradar massa,
ja que havia partit tot sol i hi anava per
practicar l’anglès, no el castellà, però
vaig fer un bon amic de Vic i sempre
intentàvem conèixer i anar amb gent
d’altres nacionalitats com per exemple,
francesa, alemanya, txeca, etc. Així haví-
em de parlar l’anglès per comunicar-

nos. Això no vol dir que no conegués
molta bona gent de la península, però
sempre intentàvem fer grups mesclats
perquè ens convenia més. Perquè d’al-
tra gent que coneixíem van formar guet-
tos només d’espanyols i crec que no és
el més adequat, encara que sigui el més
fàcil.

El Curs

Com ja he explicat, el curs va tenir una
durada de tres setmanes amb quatre
hores de classe diàries de dilluns a
divendres. Les dues primeres hores
eren de gramàtica i després d’un petit
break, teníem dues hores més d’anglès
oral (vocabulari, xerrades, discussions
sobre temes d’actualitat, etc.). A mi m’a-
gradaven més les dues darreres hores
que les primeres, ja que la gramàtica la
trobava fàcil. El que m’agradava de les
dues darreres hores és que et perme-
tien conèixer i descobrir moltes coses,
ja que el fet que el grup classe fos for-
mat per gent de diferents nacionalitats
et donava a conèixer molts de punts de
vista diferents, coses diferents, dife-
rents cultures i maneres d’entendre la
vida. Aquestes dues darreres hores

també eren molt útils per a l’anglès
pràctic, l’anglès per anar pel carrer que
per  mi és molt més interessant que la
gramàtica.

Crec que ha estat bastant útil. Tres set-
manes no donen per molt però et per-
meten amollar-te i agafar un poc de fluï-
desa en llengua anglesa.

Excursions, pubs i altres coses d’interès

A part del curs també és molt important
anar d’excursió i conèixer el lloc on ets
de viatge. Els trens i els busos no és que
siguin molt barats però val la pena mou-
re’s i descobrir els indrets més bonics
del lloc. Jo vaig alternar excursions
organitzades per l’escola amb excur-
sions improvisades pels companys i jo i
crec que és una bona estratègia. Ho crec
així perquè no només coneixes els llocs
més turístics, sinó que també coneixes
altres llocs més naturals i, per ventura,
molt més atractius.

Algunes excursions que valen molt la
pena:

Cliffs of Mohen (Penya-segats molt
famosos i molt bonics, encara que un
poc turistitzats.)

LLUM JOVE
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Blarney Castle. 
(Un Castell molt bonic 

amb bons paisatges).

Bird’s Sanctuary. (El Santuari dels
ocells, un llac que està a la ciutat)

Crosshaven, Kinsale, Cobh 
(Pobles dels voltants de Cork).

La Catedral.. I un llarg etcètera.

A part, si anau a Irlanda és imprescindi-
ble visitar els Pubs Irlandesos que, per
cert, compleixen amb la seva fama. Són
llocs molt acollidors, amb música en
directe cada dia on pots gaudir d’una
fantàstica cervesa. Prova la Guiness o la
Murphy’s ja que són autòctones d’Irlan-
da. Sinó t’agrada la cervesa, també hi ha
la Blumer’s (sidra Irlandessa). 

Els millor Pubs: The old Oak, Clancy’s,
The Franciscane. 

Tots ells bons llocs per seguir practicant
el teu anglès. Ecara que hi has d’anar
prest perquè allà a les 2 am tanquen tots
els pubs i les discoteques. 

Una altra cosa molt peculiar d’Irlanda
són els esports. N’hi ha molts que
només es practiquen allà. Aquests
esports gaèlics són el Hurling i el Futbol
Gaèlic. A part també practiquen molt el
Rugby, el golf, el criquet, les carreres de
cavalls i les carreres de “galgos”. 

L’acomiadament

Cada setmana arriba i se’n va gent. A
vegades és un poc trist perquè se’n va

gent amb la qual has fet una bona amis-
tat durant aquests dies. Però això no ha
de preocupar perquè avui en dia és
molt fàcil mantenir el contacte via Inter-
net. Això sí, no oblidis demanar la direc-
ció de messenger o de correu electrònic
a la gent amb la que vulguis continuar
l’amistat.

A mi, els dies em van passar volant i em
va saber molt de greu haver-me d’aco-
miadar dels companys nous que havia
fet, però tot inici té un fi, i més val això:
que et sàpiga greu acomiadar-te d’algú
perquè t’ho has passat bé amb ell que
no que frissis d’anarte’n per no veure’l
mai més.

La tornada

La meva tornada es va fer molt més llar-
ga que l’anada, ja que estava molt cansat
i, a més, durant l’escala a Dublin vaig
haver d’esperar un grapadet d’hores. La
veritat és que hi hagués quedat una set-
mana més per allà, però ja era hora de
tornar i no s’hi podia fer res. 

Valoració de l’experiència

Aquest viatge ha estat una de les millors
experiències de la meva vida per moltes
raons. Hi vaig anar sol i això va implicar
que hem tingués que espavilar des del
primer moment, a més amb un idioma
estranger. Vaig obrir-me molt a la gent ja
que tenia moltes ganes de fer amics, així
vaig poder conèixer a molta gent de
molts de llocs diferents del món amb la

qual segur que no mantendré el contac-
te ni amb la meitat, però de l’altra mei-
tat sé cert que amb alguns serem bons
amics per sempre. A més, hi anava per
practicar i aprendre anglès, i crec que
per només ser tres setmanetes el vaig
practicar bastant. El fet d’escollir Irlanda
crec que també va ser un gran encert
perquè, a part del mal temps, la gent
d’allà és molt oberta, simpàtica i acolli-
dora, i el país molt verd i molt bonic.

Per això i per moltes coses més, vos
recoman a tots els que vos faci il·lusió
que faceu un viatge de característiques
similars, val molt la pena !

I finalment… un parell de consells

- Vés-hi sol.

- No formis grupets amb només gent de
parla castellana o catalana.

- Intenta conèixer i parlar molt amb gent
de diferents nacionalitats.

- Fes-te amb la gent autòctona.

- Pensa a agafar el paraigües i l’imper-
meable.

- Agafa un poc de roba de tardor-hivern. 

- Fes molta vida social (coneix gent pel
carrer, practica l’anglès als pubs, ves
d’excursió sol o organitzades, etc.).

- Mou-te molt per la ciutat i pels vol-
tants.

- No sentis vergonya de parlar l’anglès
perquè el que importa és comunicar-te i
no si fas errades o no. El llenguatge ges-
tual també et pot ajudar molt.

L L U M  J O V E
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Què és PILATES?

El mètode Pilates és un sistema únic d’e-
xercicis, estiraments i enfortiment desen-
volupat per Joseph Pilates.

Joseph Pilates va néixer a Alemanya el
1880. Estava obsessionat per la debilitat
muscular i les malalties que va patir a la
infantesa i per això va crear un mètode
que permetés treure el màxim rendiment
amb el mínim estrès o dany possible.

Empresonat durant la 1ª Guerra Mundial,
va aprofitar la situació per ensenyar el
mètode als seus companys de reclusió. En
aquest temps va crear gran part de les
màquines utilitzant el que tenia a mà,
com cordes, barres i politges.

Durant els anys successius es va anar for-
mant el seu sistema també, a partir, d’in-
fluències com el IOGA i la DANSA.

El mètode Pilates és una educació cor-
poral molt completa on es treballa el
cos com un tot, des de la musculatura
més profunda a la més superficial, i a la
qual intervenen tant la ment com el cos.

Com es fa?

Pilates compta amb més de 500 exercicis
(realitzats a terra o amb els seus aparells)
que majoritàriament es realitzen en posi-
ció inclinada, asseguts, de genolls o tom-
bats, per evitar lesions o pressions a mús-
culs i articulacions.

Els moviments del mètode estan basats en
uns principis bàsics: concentració, respi-
ració, centralització, control, precisió,
estabilització i fluïdesa.

Per realitzar els exercicis és fonamental
mantenir una bona postura corporal I
controlar la respiració. Tot està pensat i ha
de fer-se de forma controlada.

El mètode treballa especialment amb els
abdominals, la base de l’esquena i els glu-
tis com a únics punts de suport, amb l’ob-
jectiu d’enfortir el centre de gravetat de

l’organisme, el que Pilates denomina
powerhouse (centre o casa del poder),
que es troba a la zona abdominal i lum-
bar. En enfortir aquesta zona, es pot pro-
tegir la columna, es millora l’estabilitat
del cos, s’aconsegueix un control abdo-
minal més gran i es potencia la respi-
ració en activar el diafragma toràcic.

Beneficis

Amb el mètode Pilates no només s’obté
una millora física general i un control més
gran de les extremitats i articulacions,
sinó també la prevenció de trastorns tals
com la incontinència urinària ja que es
treballa intensament la zona del sòl pel-
vià.

Aquest mètode va més enllà de  qualsevol
taula gimnàstica, perquè a través de la
repetició dels moviments realitzats amb
control i consciència del propi cos, dóna
força muscular i flexibilitat. També corre-
geix la postura i resulta relaxant. Tot això,
d’una forma integradora, ajuda  la perso-
na a connectar amb ell mateix. Aconse-
gueix un domini total de la motricitat i un
coneixement més gran del propi cos, fet
que augmenta l’autoestima i reforça la
capacitat de concentració i control
d’un mateix. Pilates va denominar el seu
mètode CONTROLOGIA o ART DEL CON-
TROL.

Qui pot practicar-lo?

El mètode Pilates pot ser practicat per
tothom, ja que els exercicis es poden
adaptar a cada persona, des del nivell més
bàsic al nivell més avançat. També es reco-
manable per a persones que fan rehabili-
tació. De fet, molts fisioterapeutes apli-
quen aquesta tècnica i la combinen amb
d’altres per tractar els seus pacients.

Amb la seva pràctica pots:

*Millorar la postura.

*Augmentar la mobilitat articular i la flexi-
bilitat.

*Aconseguir tenir músculs tonificats i
forts.

*Millorar el sistema respiratori i circulatori.

*Disminuir el mal d’esquena.

*Disminuir l’estrès.

*Tenir més consciència del nostre cos.

*Millorar la nostra estabilitat central.

*Tenir més agilitat.

*Augmentar la potència muscular.

La Tècnica

Es pot treballar a terra damunt estora
MATWORK, amb màquines ESTUDI, o
PILATES REHABILITACIÓ.

També es fan variacions i combinacions
com iOGA PILATES, BODYCONTROL PILA-
TES, etc. que han sorgit recentment.

Per realitzar una sessió de pilates s’ha de
tenir en compte sobretot, que no hi ha
res extern, concentra’t en el teu propi
cos, aprèn amb atenció i fes el que és
bàsic sense presses (Joseph Pilates). A més
de:

-Molta concentració i control sobre la res-
piració.

-Precisió amb els moviments.

-Mantenir el cos despert.

-Desafiar-se dia a dia amb exercicis nous o
modificats.

-Adonar-se’n del paper que fan els mús-
culs dins l’exercici.

-La sessió ha de ser variada i fluïda.

-Adaptada als alumnes i progressiva.

-El monitor ha de tenir un to adequat de
veu i ha de corregir amb les mans per aju-
dar l’ alumne a sentir el seu cos com 
respon.

-La sessió ha de tenir, més o manco, una
duració de 10 minuts  d’interiorització,
connexió i escalfament; 30 o 35 minuts
d’exercicis i 15 o 20 minuts d’estiraments
i relaxació. Així seria el desenvolupament
ideal d’una classe.

L L U M  D E  S A L U T

MÈTODE PILATES

Catalina Barceló. Monitora de pilates
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Com més països i regions
recorrem més petit i casolà

ens sembla el món

Quan érem petits, i d’això fa
molts d’anys, ens volien fer
creure que els homes de la URSS,
els comunistes, es menjaven els
infants crus. A la fira interna-
cional de Brussel·les, l’any 1958,
plens de curiositat per conèixer
els russos, vàrem poder compro-
var la generositat i amabilitat
d’aquella gent i de tota la infàmia
de la dreta espanyola pel que ens
havia inculcat, pot ser a conse-
qüència de la incultura o bé de la
mala intenció.

Al llarg del temps i després de
potejar bastants de països, la vida
ens ofereix una nova expectativa
de la diferència existent entre les
persones de distints continents.
El que seria més assenyat seria
parlar de gent de diferents cul-
tures deixant de banda el color de la pell,
de la mida del cos o de distintes llengües.
Ja que el que debò interessa són els sen-
timents i la humanitat.

Voldríem no descriure un viatge concret,
sinó més bé recordar sensacions de difer-
ents moments i de diferents viatges.

Com més països i regions recorrem més
petit i casolà ens sembla el món. Tots els
menjars tenen qualque punt en comú,
pot ser una espècia, una verdura o bé la
manera de cuinar-los i al mateix temps
tots tenen un punt de referència, el que
fa que siguin peculiars.

Quan arribam a un país una de les
primeres visites és la del mercat, basar o
soc. D’aquesta manera començam a dis-
tingir les diferents olors, maneres de
vestir, de comportar-se i sense enten-

dre’ls  ens familiaritzam amb la seva llen-
gua i cultura que compartirem al llarg de
tot el viatge.

En pocs dies de conviure amb ells ja
notes que no som tant diferents com
pensàvem. Basta seure un minut a la
porta d’una botigueta de Marroc perquè
et demanin el preu de les joies que pen-
gen dels mostradors i si portes el seu bar-
ret ja et regategen el preu. 

La gent del nord d’Àfrica és molt hospi-
talària, t’ofereix el que té sense esperar
res a canvi. Visitàrem una família de
nòmades, al mig d’un camp pelat, amb
una vella haima i unes cabres. La mare
envoltada d’infants, i molt generosa, ens
oferí un pa acabat de coure que vàrem
compartir entre tots i com a present ens
va donar mitja dotzena d’ous d’unes
tristes gallines que estaven pasturant.

Un dels millors records que
tenim és un dinar amb una
família bereber, dins un pati
blanc i blau, acompanyats pel
pare i servit per la mare. Com-
partírem el mateix plat, tassó i
empràvem el pa com a cobert.
No fa tant de temps que nos-
altres menjàvem el trempó de
l’estiu de la mateixa manera. 

Per un nord-africà, que passa
moltes hores a la plaça del seu
poble, és inconcebible no salu-
dar els visitants, interessant-se
per saber d’on vénen i on van;
deu ser molt trist per ells seure a
la plaça del nostre poble i que
cap de nosaltres el saludi o
almanco li ofereixi un somriure.
Passam per davant d’ells com si
els bancs estassin buits i no ens
preocupa el més mínim el que
esperen del nostre poble.

La dita popular que diu que tots
els camins duen a Roma en els

països islàmics es podria traduir per tots
els camins duen a una mesquita, a on
ens fan sentir com un d’ells.

L L U M  D E  V I A T G E S

SENSACIONS 
DE DIFERENTS VIATGES

Jeroni Bonnin i Antònia Nicolau

LLUM DE

VIATGES
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CLUB BÀSQUET PORRERES TEMPORADA 2006/2007

Divendres dia 29 de juny celebràrem la clo-
enda de la temporada 2006/2007 amb un
sopar de tots els equips i acompanyants al
restaurant de n’Hereveta. Va ser una vetlla-
da molt agradable amb una gran assistèn-
cia. Érem més de 200 persones entre juga-
dors, entrenadors, pares i mares…

Si feim un repàs global de la temporada
podem considerar que esportivament ha
estat molt meritosa, ja que vàrem comptar
amb 10 equips i a més teníem representa-
ció a totes les categories de bàsquet femení
al grup “A” (màxima categoria a Mallorca):
Minibàsquet, Infantil, Cadet i Júnior.

Però començarem per l’Escoleta i destaca-
rem que un any més en Rafel Joan i en
Miquel Expósito han fet molta feina amb
els tres equips que hi havia i han aconse-
guit que aquests ninets i ninetes agafin els
conceptes bàsics de la tècnica individual,
que aprenguin a practicar un esport
col·lectiu i sobretot que s’ho passin bé
practicant bàsquet i fent esport. 

Pel que fa als equips federats, l’equip de
Minibàsquet, amb el patrocini de Palerm i
dirigit pels experimentats Vicenç Joan i
Mateu Servera, varen donar la campanada
classificant-se en quarta posició i d’aquesta
manera anaren a la fase final del campionat
de Mallorca. Només la mala sort va fer que
en aquesta fase no guanyessin cap partit, ja
que va ser molt igualada.

A la categoria Infantil teníem dos represen-
tants femenins: un al grup B, patrocinat
per l’empresa LT Grimalt i dirigit per na
Margalida Cerdó, que tot i tenir dificultats
de plantilla, ja que eren molt poques, però
comptant amb l’ajuda de les minis han que-
dat sisenes a la classificació i, per altre
banda, el nostre representant al grup A,
patrocinat un any més pels germans Mora
Rosselló i dirigit pel tàndem Xim Martorell
i Tomeu Vaquer. Tot i ser quasi totes el pri-
mer any que juguen en aquesta categoria
varen quedar en cinquena posició i guan-
yaren després el torneig que organitzà
s’Institut. Per tant tenim moltes esperances
dipositades en aquest equip de cara a la

temporada que ve, ja que pràcticament es
mantindrà el bloc d’enguany.

Sense deixar la categoria Infantil, però pas-
sant al bàsquet masculí, aquest equip ha
estat una de les sorpreses agradables de la
temporada, ja que ens hem trobat un equip
ple d’il·lusió i que s’ho han passat d’allò
més bé. Prova d’això és que varen comen-
çar la temporada amb 10 jugadors i al final
eren 19 als entrenaments. Amb el patrocini
de Motorisa i dirigits per n’Hugo Díaz, han
quedat classificats a la vuitena posició a
una lliga de 15 equips, tot i que hi havia
jugadors que no havien practicat mai bàs-
quet a nivell federat. 

Tornant al bàsquet femení, a la categoria
Cadet, el nostre equip, patrocinat per Son
Amat i dirigit per en Bernat Bauçà i en
Tomeu Binimelis, tot i que també han tin-
gut nombrosos problemes de plantilla, han
acabat mantenint la categoria (vuitena
posició) sense cap problema, quedant
només a tres victòries del quart classificat,
fet que demostra que tot i els problemes de
plantilla que han tingut han competit a
molt bon nivell contra els millors equips de
Mallorca.

Ja per acabar amb el bàsquet femení el nos-
tre representant Júnior, patrocinat per
Vibrats Ballester i dirigits per en Gori Sas-
tre, ha sofert el que era una aposta massa
arriscada, ja que participar en aquesta cate-
goria amb només set jugadores és molt difí-
cil, les baixes, obligacions que ja es tenen a
aquestes edats i altres circumstàncies han
fet que aquest equip quedés a la penúltima
posició i d’aquesta manera perdés la cate-
goria. Sens dubte és una classificació que
no es correspon a la qualitat de les nostres
jugadores, però així és l’esport, una mala
dinàmica, aquells quatre o cinc partits per-
duts per un o dos punts... En definitiva, ens
va faltar només una victòria, una llàstima!

Així i tot, les jugadores d’aquest equip nas-
cudes l’any 1989 es troben en una situació
especial, ja que han complert el seu cicle en
l’esport base, motiu pel qual els volem
dedicar unes línies d’agraïment i de recor-
dança del seu recorregut en el club, a més

d’il·lustrar aquest text amb tres fotografies
de l’equip en diferents etapes i temporades.

Les jugadores porrerenques que enguany
acaben (Cristina Ballester, Caterina Gor-
nals, Caterina Mª Julià, Lourdes Medina,
Catalina Romero, Maria Francisca Sabater)
iniciaren l’Escoleta de bàsquet i competi-
ren durant uns anys en Jornades esportives
contra equips del Pla de Mallorca. Foren el
primer equip femení federat del C. B.
Porreres que començà el seu recorregut
esportiu en la categoria Infantil i continuà
de Cadet i Júnior, entrenades durant
aquests anys per en Gori Sastre i en Llorenç
Mestre, en anys alternatius, i durant uns
mesos per en Pere Lladonet. Totes aquestes
temporades com a jugadores federades,
ocuparen llocs destacats de la classificació
en les lligues que disputaren, tret d’aquest
darrer any que, com ja hem comentat, els
resultats no acompanyaren. Només els
volem dir que això no ha de ser un entre-
banc per tornar-les veure jugar juntes, sigui
més prest o més tard, competint com a
equip Sènior femení del C. B. Porreres.

I parlant de sèniors, la categoria Sènior
masculí, patrocinat per Sa Fonda i dirigit
per en Bernat Mesquida i en Bernat Vidal,
ha finalitzat amb l’objectiu més que com-
plit, classificació a mitja taula, bon
ambient, el sopar del divendres i a practi-
car bàsquet entre amics.

Aquest és un breu anàlisi del que ha estat la
temporada 2006 /2007 a nivell esportiu.
Des de la Junta Directiva volem aprofitar
aquest escrit per agrair el suport de l’Ajun-
tament de Porreres, el de les empreses
patrocinadores, socis, Ràdio Porreres,
anunciants i totes  les persones que d’una
manera desinteressada ens ajuden a tirar
endavant el club.

Per acabar us volem comunicar que a partir
de dia 26 de setembre el nostre club, jun-
tament amb la Federació de Bàsquet de les
Illes Balears, organitzam a Porreres un curs
d’entrenadors de bàsquet (nivell iniciació).
Si és del vostre interès posau-vos en con-
tacte amb qualque responsable del club i
vos informarem.

Junta Directiva del Club
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Aprofitant la nova oportunitat que ens ha donat la publicació
porrerenca Llum d’Oli, farem una breu explicació de les activitats
que l’empresa TRIASPORT ha realitzat durant aquest estiu amb el
suport i la col·laboració inestimables de l’Ajuntament i de tot el
municipi de Porreres.

Uns 230 nins i nines han participat durant aquest estiu en unes
activitats lúdico-esportives que ja comencen a ser una tradició
gràcies a la gran acceptació i a la bona rebuda que any rera any
ens dispensen joves i grans de Porreres.

Podem parlar, en primer lloc, d’una escola d’estiu que definitiva-
ment sembla que es va assentant i que ha tengut durant aquest
2007 una inscripció de més de 100 participants que poden gau-
dir de les activitats, jocs, tallers i sortides que amb gran il·lusió i
professionalitat prepara un excel·lent grup de monitores i moni-
tors que té com a cap visible na Margalida Bosch.

Seguirem amb el campus de futbol, dirigit conjuntament per un
gran tàndem del món d’aquest apassionant esport com són en
Miquel Àngel Tomàs i en Joan Mestre. Va comptar amb una tren-
tena de participants que varen poder reforçar la feina feta durant
la temporada o bé iniciar-se en aquest món de la mà també d’un
grup de monitors amb gran experiència.

No ens oblidarem d’una de les sorpreses positives per a tots com
ha estat la primera edició del campus de gimnàstica rítmica i que
magistralment dirigit per una grandíssima  professional com és na
Tita Bibiloni, ajudada per na Raquel Seco de Herrera, ha aconse-
guit una inscripció de 30 participants que, juntament amb els
seus pares i mares, varen poder observar una gran progressió i
millora en molt poc temps, cosa que no fa més que fomentar la
il·lusió amb què totes afronten la pràctica d’aquest bell esport
que cada dia compta amb més practicants.

Per últim, però no per això menys important, es va dur a terme la
sisena edició del campus que compta amb una major antiguitat
dins les activitats que realitza TRIASPORT. El reconegut, a nivell
de participants, de visites i col·laboracions, campus de bàsquet de
Porreres va comptar amb gairebé 60 inscrits que durant sis dies
varen poder impregnar-se una mica de l’experiència de grans
monitors i del privilegi que suposa estar dirigits per un dels
millors professionals de l’esport de la cistella a nivell de les nos-
tres illes, sinó més enllà, com és en Maties Cerdà. Els més petits
varen realitzar tallers de manualitats que els ajudaren a fer més
suportable la calor que durant els primers dies d’agost els afectà
de manera notable, carregant-se així d’energia per seguir amb el
seu esport. Cal destacar  i agrair l’assistència en aquesta activitat
de noms importants com en Diego Tobalina (entrenador del

Palma Aquamágica); en Pep Arbúcies (entrenador del Sant
Joseph) o en Guillem Coll (exjugador d’ACB).

Finalment, TRIASPORT vol donar les gràcies al municipi de Porre-
res, així com a totes aquelles persones i entitats que d’una mane-
ra o altra han fet possible que totes aquestes activitats hagin estat
un èxit fins al moment, incentivant i motivant a la nostra empre-
sa a continuar fent una feina de futur i d’actualitat a l’hora, dins
un món tan complex, apassionant i important com és el de l’es-
port i de temps lliure al qual tenim la sort de pertànyer. 

AQUEST ESTIU...TRIASPORT

Llorenç Mestre

Campus de futbol

Campus de bàsquet
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Francesc Sastre
(UCD 1979 // CP 1991)

Ponç Feliu
(PSOE 1979-1983)

Miquel Ferrà
(PSOE 1987-1991-1995)

Jaume Martorell
(UIP 1983 // UM 1987)

Nadal Sunyer
(AP 1983)

AJUNTAJUNTAMENTAMENT
ELECCIONS DEMOCRÀTIQUESELECCIONS DEMOCRÀTIQUES

1979 - 20031979 - 2003

Caps de llista de les diferentes formacions polítiques d’aquest període

Catalina Trobat
(PSM 1983)

Josep Roig
(PP 1987-1995 // PP-UM 1991)

Joan Barceló Bauçà
(PSM 1987)

Vicenç Marí
(PSM 1991-1995)

Francesca Ginard
(UM 1995)

Gabriel Barceló
(PP 1999)

Joan Sastre
(UM 1999-2003)

Joan Barceló Barceló
(PSM 1999)

Antoni Palerm
(PP 2003)

Joana Mora
(PSM 2003)

Jaume Sorell
(PSOE 2003)

En el darrer número se va publicar aquesta mateixa composició amb una errada 
d’omissió d’un candidat, per això la tornam a publicar per esmenar l’equivocació.




